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Obrtnija. 

Trgovska in obrtniška zbornica v Ljubljani. 
Javne seje trgovske in obrtniške zbornice so se 

dne 28. febr t. 1. pod predsedstvom gosp. zbornič
nega predsednika Ivana P e r d a n a in o navzočnosti 
vladnega zastopnika gosp. c. kr. deželne vlade svet. 
dr. pl. Riilinga udeležili nastopni gg. zbornični svet
niki : Ivan Baumgartner, Ivan Dogan, Oroslav Do-
lenec, Franc Hren, Anton Klein, Franc Kollmann, 
Alojzij Lenček, Karol Luckmann, Eranc Omersa, Vašo 
Petričič, Josip Rebek in Avgust Skaberne. 

Zbornični predsednik otvori sejo. pripomni, da 
so odsotni gospodje zbornični svetniki opravičili svojo 
odsotnost in imenuje overovateljema zapisnika da
našnje seje zbornična svetnika Franca Hrena in Ka-
rola Luckmanna 

I. Zapisnik zadnje seje se odobri. 
II. Zbornični predsednik naznani, da je došlo 

na zbornico nastopno pisanje Nj. prevzvišenosti g. 
c. k. železniškega ministra Emila vitez Guttenberga: 
Od Nj c. in kr. Apostoljskega veličanstva po Naj
višjem lastnoročnem pismu z dne 17. januvarija 
t. 1. železniškim ministrom imenovan, prevzel sem 
z današnjim dnevom najmilostneje mi izročeno 
službo. Usojam se o tem čestito zbornico obveščati 
in jo zagotovljam, da bom v svoji službi vedno 
največjo pozornost obračal na važne gospodarske 
interese, katere imajo na prometnem polju varovati 
trgovske in obrtniške zbornice. Ob jednem se na
dejam, da me bo pri tem poslu vspešno podpirala 
čestita zbornica. 

Zbornica vzame to obvestilo z odobravanjem na 
znanje in bo z največjo radovoljnostjo zmirom pri 
pravljena, na njo stavljenim zahtevam po svojih naj 
boljših močeh ustreči. 

Nadalje zbornica vzame na znanje, da je vis. 
c. kr. trgovinsko ministerstvo z ukazom z dne 16. jan. 
1896, št. 843, odobrilo zbornični proračun za 1. 1896. 

Zbornični predsednik naznani nastopni ukaz Nj. 

Prevzvišenosti gosp. železniškega ministra: Reševaje 
ulogo z dne 29. oktobra 1895, št. 1762, s katero je 
čestita zbornica priporočilno predložila prošnjo več 
občin za uvedbo lokalnega vlaka mej Ljubljano in 
Trstom, se čestiti zbornici naznanja, da južna želez
nica z ozirom na zelo neugodni čas odhoda in do
hoda v Trst (ob 4. uri zjutraj, oziroma ob 1. uri po
noči) uvedbi lokalnega vlaka mej Ljubljano in Trstom 
na ta način, kakor predlagajo interesentje, ne more 
pripisovati vrednosti. 

Pripravljena pa je južna železnica uvesti s 
1. majem 1896 po jeden nov vlak mej Ljubljano in 
Št. Petrom. Jeden teh vlakov bo odhajal iz Št. Petra 
ob kaki 6 uri 30 min. zjutraj in ob kaki 8 uri 50 min. 
dopoludne prihajal v Ljubljano, nasprotni vlak pa bo 
odhajal iz Ijjubljane ob kaki 7 uri 30 min. zvečer in 
prihajal v Št. Peter ob kaki lOur i zvečer. Zadnje 
imenovani vlak dobi pri tem v Št. Petru še zvezo z 
osobnim vlakom št. 808 (Št. PeterReka), s čimur se 
pridobi nova in ugodna zveza v razmerji Ljubljana-
Reka, ker je prihod v Reko ob 12 uri 25 min. ponoči. 

Ker se je železniškemu ministerstvu od poklicane 
strani naznanilo, da se bo s to privolitvijo južne že
leznice željam interesentov večinoma ustreglo, mini
sterstvo za zdaj ne bo več s to zadevo bavilo. Zbor
nica vzame to naznanilo odobravaje na znanje. 

(Dalje sledi.) 
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Obrtnija. 

Trgovska in obrtniška zbornica v Ljubljani. 
(Dalje.) 

Naknadno se odobre nastopna poročila. 
a) V smislu zakona z dne 26. decembra 1893, 

drž. zak. št. 193, in deželnovladnega razglasa z dne 
28. decembra 1894, št. 16.569, drž. zak. št. 3 iz 1. 1895 
je zbornica v podelitvi dopustil za zidarski, tesarski 
in kamnoseški obrt poročala na c. kr. okr. glavarstva. 
Na okrajno glavarstvo v Ljubl jani : Da je Antonu 
Krivini iz Bevk podeliti dopustilo za zidarski obrt za 
občino Vrhniško, Janezu Potrebuješu iz Lesnega Brda 
dopustilo za kamnoseški obrt za politiški okraj Ljub
ljanske okolice, Janezu Benkotu iz Daljne vasi dopu
stilo za tesarski obrt za občine Studenec, Rudnik in 
Šmarje. V jednem slučaju zbornica ni mogla pripo
ročati prošnje za podelitev zidarskega dopustila, ker 
prosi tel j ni izkazal najmanj s 41etno uporabo pri zi
darskem obrtu pridobljene praktične sposobljenosti. 
Na okr. glavarstvo v Po stoj i ni se je v jednem slu
čaji poročalo, da zbornica podelitve dopustila za zi
darski obrt ne more priporočati, ker prositelj ni iz
kazal, da si je z najmanj 41etno uporabo pri zidar
skem obrtu kot pomočnik ali polir pridobil praktično 
sposobnost in da se zbornica z ozirom na določila 
zakona z dne 26. decembra 1893, drž. zak. št. 193, 
ne more pridružiti mnenju, da se more v štiriletno 
praktično uporabo šteti tudi učna doba. Prošnja Ja
neza Sorča iz Slavine za zidarsko dopustilo za občino 
Sla vina, istotako prošnjo Andreja Žejna iz Budanj za 
dopustilo za zidarski obrt za sodnijski okraj Vipavski 
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je zbornica priporočala. — C. kr. okr. glavarstvu v 
Liti j i se je poročalo, da naj se podeli Andreju Zajcu 
zidarsko dopustilo za politiški okraj Litijski. —C. kr. 
okrajnemu glavarstvu N o v e m m e s t u se je poročalo, 
da naj se Mihaelu Gimpelju iz Toplic podeli zidarsko 
dopustilo za politiški okraj Novomeški in Fr. Škra-
butu iz Družinske vasi tesarsko dopustilo za sodnijski 
okraj Novomeški. — V poročilih na c. kr. okrajno 
glavarstvo v Kamniku se je zbornica izrekla, da 
naj se zidarjevi vdovi Ani Iskra podeli dopustilo, da 
sme po namestniku Jožefu Erjavšek-u vršiti zidarski 
obrt v politiškem okraju Kamniškem in da naj se 
Janezu Urhu iz Zg. Tuhinja podeli zidarsko dopustilo 
za politiški okraj Kamniški. V jednem slučaju se zbor
nica ni mogla izreči za podelitev zidarskega dopustila, 
ker prositelj ni izkazal z najmanj 4letno uporabo pri 
zidarskem obrtu pridobljene praktične sposobnosti. 

b) V smislu zakona z dne 16. januvarja 1895, 
drž. zak. št. 26 podani poročili glede zaprošenih raz
prodaj Ignacija Zargija in F. M. Schmitta sta se vzeli 
na znanje. 

c) Prošnja M. M za dovolitev, da bi smela domač 
kruh peči, se je priporočala, ker domač kruh na de
želi navadno ženske peko. 

d) C. kr. okr. glavarstvu v Radovljici se je na
znanilo, da tkalstva ni šteti mej rokodelske obrte. 
Pri tem se je zbornica sklicala na ukaz c. kr. trgo
vinskega ministerstva z dne 14. septembra 1887, št. 
30.053, ki je na prošnjo neke zadruge za uvrstitev 
tkalstva mej rokodelske obrte nastopno naznanilo: 
Trgovinsko ministerstvo sporazumno z ministerstvom 
za notranje stvari ne more uslišati te prošnje, ker 
pri imenovanem obrtu ni najti onega, kar je v § 1., 
al. 2, zakona z dne 15. marcija J 883, drž. zak. št. 39, 
določeno za rokodelske obrte in se tkalstvo vedno 
redkeje rokodelski vrši. Tudi se tkalstvo v večjih 
krajih kot domača industrija vrši, ta pa je v smislu 
določil § L, odst. 3 omenjenega zakona sploh izklju
čena od uvrstitve mej obrte. V kolikor se pa tkalstvo 
tovarniški vrši, je pa uvrstitev tega mej rokodelske 
obrte z ozirom na zadnje omenjeno postavno določilo 
istotako nedopustljiva. 

e) C. kr. finančnemu ravnateljstvu se je poročalo 
o prošnjah Franca Paplerja iz Doslovč, Ant. Rakovca 
iz Kranja in Karola Obreza iz Vrhnike za dovolitev 
prejema denaturovane morske soli za ohranitev svežih 
koz, oziroma za izdelovanje mila in sicer o primer
nosti zaprošene letne količine in o tem, da je nave
deno razmerje mej soljo in izdelkom pravo. 

f) Prošnjo J. F. iz Polč za spregled doprinesbe 
sposobnostnega dokazila za sodarski obrt je zbornica 
priporočala z ozirom na to, ker se je prositelj izkazal, 
da je 17 let pri tem obrtu delal in z ozirom na ukaz 
trgovinskega ministerstva z dne 16. septembra 1883, 
št. 26.701. 

g) Prošnjo Ant. Volkarja iz Škofljice za spregled 
doprinesbe sposobnostnega dokazila za čevljarski obrt 
je zbornica v smislu ukaza trgovinskega ministerstva 
z dne 14. januvarja 1884, št. 46.989 iz 1. 1883, pripo
ročala, ker je bilo iz priloženih spisov razvideti, da 
je prositelj pri tem obrtu že 37 let delal. 

h) Istotako se je priporočala tudi prošnja J. Ž. 
za spregled doprinesbe sposobnostnega dokazila za 
krojaški obrt in to, ker je prositelj dokazal 241etno 
uporabo pri tem obrtu in z ozirom na ukaz trgovin
skega ministerstva z dne 14. januvarja 1884, št. 46.989 
iz 1. 1883. 

i) 0 prošnji J. S. za spregled doprinesbe učnega 
spričevala za mizarski obrt se je zbornica v smislu 
ukaza trgovinskega ministerstva z dne 16. septembra 
1883, št. 26.701, izrekla za uslišanje prošnje. 

III. Pred volitvijo predsedstva poudarja gospod 
predsednik, da ima zbornica v prvi seji vsakega leta 
za dobo tega leta izvoliti iz svoje srede po glasov
nicah z absolutno večino predsednika in podpredsed
nika, in za slučaj, če bi bila ta dva zadržana, provi-
zoričnega predsednika. 

Pri volitvi predsednika se je oddalo 13 glasovnic, 
od teh se jih je glasilo 12 na dosedanjega predsed
nika Ivana P e r d a n a in 1 na Antona Kleina. Izvoljen 
je torej zopet dosedanji predsednik. 

Pri volitvi podpredsednika je dobil 1 i glasov 
dosedanji podpredsednik Anton Klein in po 1 glas 
Ivan Baumgartner in Avgust Skaberne. 

Za provizoričnega predsednika je bil izvoljen z 
10 glasovi dosedanji provizorični predsednik Ivan 
Baumgartner; po 1 glas sta dobila Franc Kollmann 
in Karol Luckmann, jedna glasovnica je bila prazna. 

IV. Zbornični svetnik Josip Rebek poroča o do
pisu c. kr. deželne vlade glede volitve zastopnika v 
šolski odbor c. kr. strokovne šole za lesno industrijo, 
umetno vezenje in čipkarstvo in predlaga imenom 
odseka: Zbornica naj voli v ta šolski odbor zbornič
nega svetnika Ivana Dogana, pohištvenega mizarja v 
Ljubljani. — Predlogu se pritrdi. 

V. Zbornični svetnik Franc Hren poroča o do
pisu c. kr. deželne vlade glede volitve zastopnikov v 
šolske odbore obrtnih nadaljevalnih šol v Škof]i Loki 
in Tržiču. Dosedanja zastopnika zbornična v teh dveh 
odborih sta umrla in je vsled tega potrebna nova vo
litev. Odsek predlaga, da najv se voli za šolski odbor 
obrtne nadaljevalne šole v Škofji Loki gospod Niko 
Lenček in za oni v Tržiču gospod Vincencij Theuer-
schuh. — Predlog se sprejme. 

VI. Podpredsednik Anton Klein poroča o proš
njah učencev na c. kr. strokovni šoli za lesno indu
strijo in učenk na c. kr. strokovni šoli za umetno 
vezenje in čipkarstvo za podelitev ustanov. Kranjska 
hranilnica je pet prostih ustanov že podelila, jednako 
je občinski svet stolnega mesta Ljubljane podelil 
ustanove štirim učencem in jedni učenki, in ker je 
jeden učenec izstopil iz šole. je rešiti še 47 prošenj. 
Od teh jih je 19, v katerih se prosi za zvišanje do
sedanjih ustanov. Ker je le nekaj ustanov prostih, se 
je mogel odsek le na šest prošenj ozirati. Ker ima še 
deželni odbor podeliti ustanove, utegnejo vsi potrebni 
prositelji ustanove dobiti. Odsek torej predlaga: zbor
nica naj naslednjim prositeljem do izšolanja na stro
kovni šoli podeli ustanove, in sicer Josip Fric-u, Svi-
toslav Peruzzi ju in Franc Žumer-ju po 50 gld. in 
Mariji Rostič in Tereziji Žnidaršič po 25 gld., Mariji 
Ruprecht pa 30 gld. — Predlog se sprejme. 

VII. Zbornični svetnik Franc Omersa poroča o 
tarifi javne tehnice v Trebnjem, katero hoče ustano
viti občina. Za to tehnico se prosi za potrditev na
stopnih tarif: Za tehtanje male živine, kakor prašičev, 
telet po 10 kr., za tehtanje velike živine po 15 kr., 
za tehtanje raznih stvarij pod 100 kg 5 kr., do 500 kg 
po 4 kr. in čez 500 kg po 2 kr. od vsakih 100 kq. Po 
§ 15. zak. z dne 19. junija 1866, drž. zak. št. 85, so 
javne tehtnice upravičene za vsako tehtanje pobirati 
pristojbine po tarifi, katero mora potrditi politično de
želno oblastvo. Pri odmeri tarif je pomisliti, da smejo 
te biti le zmerna povrnitev za trud in za stroške, ki 
so spojeni s tehtnico. Odseku se v obče ne zde tarife 
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previsoke, vendar pa misli, da bi bilo v interesu javne 
tehtnice, ko bi se napravila mala sprememba in pred
laga nastopne premembe: za tehtanje male živine, 
kakor telet, jagnjet, ovac, koz po 5 kr., za tehtanje 
velike živine (govedi, konj, prašičev) po 10 kr., za 
tehtanje raznih stvarij pod 100 kg po 5 kr., od 100 
do 500 kg od vsakih 100 kg po 3 kr., čez 500 kg od 
vsakih 100 kg po 2 kr. Dalje meni odsek, da naj bi 
se tarifa nastopno popolnila: za tehtanje praznega 
voza po 5 kr., za tehtanje jednovprežnega voza po 
10 kr. in za tehtanje dvovprežnega naloženega voza 
po 20 kr. — Odsek torej predlaga: 

Zbornica naj v tem smislu poroča na c. kr. de
želno vlado. 

Predlog se vsprejme. 
VIII. Zbornični svetnik Avg S k a b e r n e poroča 

o dopisu c. kr. okr. glavarstva v Kranju, ki je pred
ložilo v poročilo prošnjo provizoričnega odbora za 
ustanovitev zadruge vseh obrtnikov v Tržiču in proš
njo čevljarjev v Tržiču za ustanovitev čevljarske za
druge za sodni okraj Tržič. Dalje poroča isti o do-
disu c kr. okr. glavarstva v Črnomlju z dne 7. janu-
varija t. L, ki je predložilo prošnjo več obrtnikov 
sodnega okraja črnomaljskega za ustanovitev zadruge 
vseh rokodelskih obrtov tega sodnega okraja. Po 
§ 106. zakona z dne 15. marca 1883, naj se mej ti
stimi, ki se bavijo z jednakimi ali podobnimi obrti 
v jedni občini ali po sosednih občinah, s pomočnimi 
delavci (pomočniki, učenci) vred, ohrani in kjer bi je 
Še ne bilo, po obrtovnem oblastvu, kolikor le to ni 
zaradi krajevnih razmer nemogoče, napravi vkupna 
združba ali zveza. Poprej naj oblastvo povpraša tr
govsko in obrtniško zbornico, katera naj zastran tega 
udeležence zasliši. Po okolnosti sme jedna zadruga 
obsegati tudi obrtnike in pomočne delavce (poma-
gače, učence) več občin in raznovrstnih obrtov. Po 
§ 109. napominanega zakona, določa krajevni obseg, 
katerega naj posamična zadruga obsega, politično de
želno oblastvo, dovprašavši trgovsko in obrtniško 
zbornico, katera naj zastran tega zasliši udeležence. 
Ker iz priloženih prošenj ni razvidno, če so drugi 
obrtniki, ki prošenj niso sopodpisali, zadovoljni z 
ustanovitvijo imenovanih zadrug, odsek ne more na 
svetovati konečne rešitve prošenj, predno zbornica v 
smislu postavnih določil ne zasliši udeležencev. Odsek 
je torej mnenja, da bi bilo vse obrtnike sodnega 
okraja tržiškega n črnomaljskega po okrajnih glavar
stvih v Kranju oziroma v Črnomlju povabiti na do 
ločen dan v Kranj oziroma v Črnomelj, kjer bi jim 
odposlanec zbornični razložil namen zadrug, jih poučil 
o ustanovitvi teh ki bi zaslišal njih mnenja o usta
novitvi in o krajevnem obsegu zadrug, ki se imajo 
ustanoviti. Poročevalec predlaga: 

Zbornica naj v tem smislu poroča na c. kr. okr. 
glavarstvi v Kranju in Črnomlju. 

Predlog se vsprejme. 
IX. Zbornični svetnik Ivan Baumgar tne r po

roča o dopisu trgovske in obrtniške zbornice v Pragi, 
ki je prosila pri c. kr. trgovinskem ministerstvu, da 
bi se pošiljali zapisniki o sejah državnega železni
škega sveta trgovskim in obrtniškim zbornicam in bi 
se te tudi obveščale o sejah, in prosi zbornico, da bi 
to njeno ulogo podpirala. Poročevalec utemelji obširno, 
da bi bilo želeti, da se tudi naša zbornica v polnem 
obsegu obvesti o obravnavah državnega železniškega 
sveta in drugih jednakih poročilih vis. c. kr. želez
niškega ministerstva. — Prošnjo praške zbornice po 
sestrime je torej podpirati in je pri tem poudarjati, 

da zbornica želi imeti imenovane zapisnike in poro
čila, če tudi njen zastopnik v državnem železniškem 
svetu redno poroča o svojem delovanju in o sklepih 
v tem svetu. Predlaga torej imenom odseka: 

Zbornica naj ulogo praške zbornice posestrime 
podpira pri vis. c. kr. železniškem ministerstvu. 

Predlog se vsprejme. 
X Zbornični svetnik K. Luckmann poroča o 

dopisu graške zbornice glede podpiranja prošnje pri 
finančnem ministerstvu prot i povišanju davka 
na pivo. V prošnji se poudarja, da je finančni mi
nister izjavil, da bo za razne na novo proračunane 
večje izdatke, mej katere je posebno šteti zvišanje 
plač uradnikom, potrebno te pokriti deloma z napravo 
novih virov dohodkov, deloma s povišanjem obstoječih 
davkov. Finančni minister namerava v dosego tega 
namena uvesti davek na žvepljenke in zvišati borzni 
davek, davek na žganje in na pivo. Dalje se v prošnji 
graške zbornice pripominja, da je finančni minister 
sam poudarjal, da je sedanji državni davek na pivo 
v Avstro Ogerskej jeden najvišjih. Državni davek na 
pivo znaša za jeden hektoliter 13stopinjskega piva v 
Avstro Ogerskej 2 gld. 17 kr., v Nemčiji 47 kr., na 
Bavarskem 1 gld. 32 kr., v Franciji 1 gld. 48 kr., v 
Angliji 1 gld. 45 kr, v Rusiji 1 gld. 55 kr., na Dan
skem 2 gld. 80 kr. V tej državi je torej davek od 
piva višji, nego v našem cesarstvu; še višji je na 
Laškem in Rumunskem, kjer pa pivo ne velja za na
vadno pijačo in ima davek od piva prav za prav 
značaj davka od potrate. 

K prej omenjenemu visokemu državnemu davku 
na pivo pridejo pa, kakor znano, v kronovinah in 
deželah, zastopanih v državnem zboru, še v prav 
mnogih občinah manjše ali večje občinske naklade 
in v nekaterih kronovinah, mej katerimi je bila Šta
jerska prva, vrhu tega še znatne deželne naklade. V 
Gradcu znaša ves davek za 1 hektoliter piva 4 gld. 
64Vio kr., skoraj l/2 gld. več, kakor na Dunaju. Zvi
šani davek od piva bi pivovarji in gostilničarji odva
lili na konsumente. Povišati bi se pa mogla cena 
piva v prodaji na drobno z ozirom na malo količino, 
ki sedaj pride v poštev, jedino le za 2 kr. od litra in 
brezdvomno je, da bi to povišanje cene bilo občutno 
podraženje živila, ki je že mej širšimi sloji ljudstva 
postalo življenjska potrebščina. To podraženje bi naj-
občutneje zadelo ubožneje sloje prebivalstva, ker njih 
dohodki niso tako veliki, da bi mogli lahko prena
šati to večje obiemenenje. Povžilo bi se manj piva 
in korist povišanja davka od piva bi postala zelo 
problematična. V Italiji se je davek od piva podvojil 
in izdelovanje piva in uvoz piva sta pala od takrat 
na polovico pred povišanjem davka konstatovanega 
izdelovanja, oziroma uvoza, tako da je financijelni 
vspeh davka ostal isti, a trpela sta trgovina in obrt 
občutno škodo. (Dalje sledi.) 
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Obrtnija. 

Trgovska in obrtniška zbornica v Ljubljani. 
(Dalje.) 

Na Štajerskem, kjer se je v pivarski dobi 1891/92 
869.250 hektolitrov in 1893/94 724.094 hektolitrov 
piva izvozilo, je izdelovanje piva nazadovalo za 17 
odstotkov. Pivarska industrija je tudi v Italiji vsled 
tamošnjega povišanja davka od piva izgubila velik 
del svojega izvoznega okoliša, oškodovana je bila tudi 
vsled znižanja carine na italijansko vino in tudi spe-
čavanje na Ogersko se bode zmanjšalo, ker ogerska 
vlada ondotno pivovarsko industrijo podpira. Graška 
zbornica je preverjena, da se bodo našla sredstva in 
pota, ki bodo omogočila, pokriti • potrebne večje iz
datke z dohodki, ki se ne bodo po večini zopet vzeli 
iz žepa revnega in brezposestnega državljana 

Davki, kakor je nameravani davek od piva, bodo 
namen davčne reforme, potom pravičneje razdelitve 
državnih bremen socijalna nasprotstva oblažiti, popol
noma razveljavili; obratno še poostrila se bodo na
sprotstva, če se bodo revnemu ljudstvu naložila nova 
bremena, mesto ista odvzela. Pri posvetovanju se je 
poudarjalo, da je dolžnost države, da pospešuje izde
lovanje in spečavanje cenenega piva in tako ljudstvo 
odvrača od nesrečnega žganja. Graška zbornica je 
torej sklenila prositi ministerstvo, naj opusti morebiti 
res nameravano zvišanje sedanjega davka od piva, 
ker bi se s tem občutno obremenili vzlasti revneji 
sloji prebivalstva, ob jednem bi bil pa zelo oškodovan 
pivovarski in gostilničarski obrt. 

Na Kranjskem izvarilo se je v devetih pivo
varnah leta 1893 — 93.543 hektolitrov, leta 1894 — 
84.695 hektolitrov in leta 1895 — 91.716 hektolitrov 
piva. Od piva, izdelanega na Kranjskem, se okrog 
10.000 hektolitrov izvozi, nasprotno pa okrcg 30000 
hektolitrov uvozi tako. da se je zadnja leta povžilo 
približno 100- do 110.000 hektolitrov piva, Če pri
merjamo Kranjsko z drugimi deželami, vidimo, da se 
v teh primeroma več piva izdeluje, nego na Kranj
skem. Tako se je na pr. v izdelovalni dobi 1892/93 
v 51 pivovarnah na Solnograškem izvarilo 350.396 
hektolitrov, na Tirolskem in Predarelskem 289.537, 
Štajerskem 726.347 hektolitrov, Koroškem 177.557, v 
Šleziji 370.845 hektolitrov in vendar so se nekatere 
teh dežel izrekle proti povišanju davke od piva, kakor 
je namerava država. Na Kranjskem se pivovarska 
industrija ne more prav povzdigniti, če tudi se more 
z gotovostjo reči, da bi se piva mnogo več povžilo, 
ko bi se moglo malo ceneje napraviti. To bo pa po 
mnenju odsekovem le tedaj mogoče, če se davek ne 
poviša. Odsek je torej preverjen, da je prošnja graške 
zbornice posestrime tudi za Kranjsko utemeljena, 
kajti povišanje davka od piva bi razvoj naše pivo-
varske industrije oviralo in v prvi vrsti one konsu-
mente zadelo, za katere bi se moralo skrbeti, da se 
jim nudi cenena zdrava pijača in da se prevladanje 
žganjepitja vsaj deloma ustavi. 

Odsek predlaga: Zbornica naj se v slični vlogi, 
kakor graška zbornica posestrima, izreče zoper povi
šanje davka od piva. 

Zbornični svetnik Avgust Skaberne podpira 
predlog odsekov, ki se tudi sprejme. 

IX. Zbornični svetnik Iv. B a u m g a r t n e r po
roča imenom odseka o prošnji glede patentovanja vo-
jaško-tehniških iznajb. »Avstrijsko društvo za varstvo 
obrtne lastnine" se je obrnilo do zbornice z vlogo, v 
kateri opozarja na zadevo, ki preti v nevarnost pri^ 
praviti važne interese skupne avstrijske industrije. 
Novi ogerski patentni zakon z dne 14. julija 1895 
ima v svojem § 2. pod št. 2. določilo, da ni moči do
voliti patenta za iznajdbo, ki se tiče vojnega orožja, 
raznesil ali municijskih predmetov, vtrdb ali vojnih 
ladij, potrrebnih v povzdigo orožne močij skupnih 
armad, če podelitvi privilegija tekom 2 mesecev od 
dneva naznanila ugovarja trgovinski minister. 

Odveč bi bile kvarljivost te postavne določbe za 
interese avstrijskih iznajditeljev natančneje pojasnje
vati. Z ozirom na tesne zveze mej obema državnima 
polovicama in z ozirom na to, da je c. in kr. vojno 
ministerstvo skupno obema državnima polovicama, je 
v veliki meri opravičena bojazen, da bo na podlagi 
poročil zborničnih in drugih strokovnih korporacij 
predelani vladni načrt novega avstrijsk. pat. zakona, 
ki se v kratkem predloži visoki poslanski zbornici, 
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glede nepatentovanja vojaško-tehniških iznajdb ob 
sezal jednako določilo, kakor ogerski zakon. Ta bo
jazen, ki je po tem, kar se je objavijo, le preveč opra
vičena, je društveno načelstvo napotila, da se je v 
posebni peticiji obrnilo na Nj. prevzvišenost gospoda 
trgovinskega ministra barona Glanza, v kateri se pro-
tivi temu, da bi se tako postavno določilo vsprejelo 
v novi načrt patentnega zakona. Društveno načelstvo 
se je obrnilo na zbornico, da bi se takrat, ko se pred
loži visoki poslanski zbornici načrt avstrijskega pa
tentnega zakona, ali po svojem zastopniku v tej vi
soki zbornici, ali v posebni peticiji na to delalo, da 
se v ta zakon ne sprejme nobeno določilo, ki bi bilo 
jednako propisom § 2., št. 2. ogerskega člena XXXVII. 
iz 1. 1895. V utemeljitev se sklicuje društvo na peti
cijo, katero je predložilo trgovinskemu ministru in iz 
katere povzame sledeče: „Le malo je iznajdb, ki bi 
ne bile v nikaki zvezi s potrebščinami vojske ali 
mornarice. Organizem teh je tako zelo raztegljiv, da 
je komaj najti industrijsko stroko, na katero bi se 
ne raztezal. Isto velja o „vojnem orožju, razstrelivih 
in strelivih, vtrdbah ali vojnih ladijah," katere izrecno 
navaja ogerski zakom. Ne bomo navajali primerov, a 
pritrditi se mora našim trditvam, če se uvažuje le, 
katere iznajdbe morejo biti v zvezi z vojnimi ladijami. 
Vse novosti lesne, železne in strojne industrije bi se 
lahko štele k tej skupini. Vse take iznajdbe pa ne 
služijo izključno za potrebščine vojske ali mornarice, 
temveč ustrezajo tudi neštevilnim drugim potreb
ščinam. Novo orožje, novo razstrelivo, nov ladjin stroj 
rabi tudi kdo drugi, ne le vojni erar. Iz tega vzroka 
bo že ta določba sama na sebi kvarljivo vplivala na 
industrijo, a pripeti se lahko, da bodo izvrševalni or
gani še strožje razlagali to postavno določilo, kar bo 
še kvarljiveje. Odseku se vidi prošnja utemeljena in 
predla ga: 

Čestita zbornica naj prošnjo avstrijskega dru
štva v varstvo obrtne lastnine podpira in prosi tudi 
svojega drž. poslanca, da se za to potegne. 

Predlog se vsprejme. 
XII. Zbornični svetnik Alojzij L en ček poroča 

imenom odseka o volilnem predlogu za nameščenje 
cenzorja pri avstro-ogerski bančni podružnici v Ljub 
ljani. Umrl je cenzor gosp. Josip Kordin, vsled česar 
se je podružnica obrnila na zbornico, da ji v name
ščenje cenzorja napravi volilni predlog, ki pa mora 
obsezati najmanj tri imena. Poročevalec nasvetuje 
imenom odseka: 

Zbornica naj sklene v nameščenje jednega iz
praznjenega mesta pri avstro ogerski bančni podruž
nici v Ljubljani nasvetovati naslednje gospode: Iv. 
Kneza, F. M. Regorschega in Avgust Skaberneta. 

Predlogu zbornica pritrdi. 
(Konec sledi.) 
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Trgovska in obrtniška zbornica v Ljubljani. 
(Konec.) 

XIII. Zbornični svetnik Avgust Skabe rne spo
minja, da se je lansko leto vložila pri visokem c. kr. 
finančnem ministerstvu prošnja, da bi se trgovcem 
in obrtnikom, ki so trpeli vsled potresa, dovolile 
davčne olajšave. Z zakonom z dne 23. junija 1895, 
drž. zak. št. 88, se je hišnim posestnikom, katerim 
je potres hiše do cela ali le deloma poškodoval, davek 
znižal, oziroma popolnoma odpisal. Deželni zbor Voj
vodine Kranjske se je tudi v svojem zadnjem zase
danju izrekel za oproščenje plačevanja deželne na
klade in priznati se mora, da sta v tem oziru visoko 
državno zastopstvo in visoki deželni zbor kolikor sta 
največ mogla storila v pomoč hišnim posestnikom. 
Res je, da se je tudi z zakonom z dne 6. julija 1895, 
drž. zak. št. 94, določilo, da se morejo trgovcem in 
obrtnikom, ki so potrebni postali vsled potresa, do
voliti do zneska 100.000 gld. neobrestne, v štirih 
jednakih letnih obrokih vračljive ponapredščine in do 
zneska 10.000 gld. nevračljive podpore. Ta dva zneska 
sta se tudi že porazdelila in sta brezdvomno mnogo 
olajšala bedo. Priznati se pa mora, da imajo oni prav, 

ki opetovano izražajo željo, da bi bilo le prav in 
pravično, ko bi se trgovcem in obrtnikom tudi za 
leti 1896 in 1897 dovolile davčne olajšave, ker je 
splošno znano, da je kupčija zelo trpela vsled potresa. 
Na podlagi tega predlaga: 

„ Častita zbornica naj se obrne na visoko c. kr. 
finančno ministerstvo s prošnjo; visokoisto naj blago
voli ukreniti, da se trgovcem in obrtnikom na Kranj
skem, ki so trpeli vsled potresa, dovolijo davčne olaj
šave v 1. 1896 in 1897". 

Zbornični svetnik Karol L u c k m a n n priporoča 
predlog, ki se tudi soglasno sprejme. 

XIV. Zbornični svetnik Karol L u c k m a n n go
vori obširno o namenu carinske in trgovske zveze z 
Ogersko, katera se mora vsakih deset let obnoviti, 
in poudarja koristi, katere mora imeti na pravični 
podlagi sloneča pogodba za obe državni polovici. Go
spodarske razmere so se pa v korist Ogerski spre
menile in po pravici sojeno se ne more več misliti 
na nadaljni obstanek dosedanjih kvot 30 in 70. Go
vornik upa, da se bo visoki vladi pri pogodbenih 
obravnavah s kraljevo ogersko vlado posrečilo, s pri
držanjem jednotnega gospodarskega okoliša obeh dr
žavnih polovic, napraviti pogodbo, ki bo tudi odgo
varjala razmeram naših državnih polovic. To se bo 
pa le tedaj zgodilo, če se kvota (prispevek) naše drž. 
polovice k skupnim troškom zmanjša in v soglasje 
spravi s sedanjimi obstoječimi gospodarskimi razme
rami, če se natančno določijo popolnoma jednaki po
goji za produkcijo in promet v obeh državah in če 
se napravijo določna določila za izvedbo teh načel 
in poda jamstvo za obdržanje teh. Govornik predlaga 
na podlagi svojega obširnega poročila: 

„Častita zbornica skleni, visoka vlada se naprosi, 
da pri obravnavah s kraljevo ogersko vlado z vsemi 
danimi ji sredstvi dela na to, da vse pravične zahteve 
tostranske državne polovice glede pogodbe zadobe 
veljavo in, če bi bilo potrebno, da carinsko in trgo
vinsko zvezo pravočasno odpove". 

Zbornični svetnik Vašo P e t r i č i č podpira ob
širno predlog. 

Zbornični svetnik Avgust Skaberne priporoča 
predlog. 

Zbornični svetnik Ivan B a u m g a r t n e r se pri
druži izvajanjem predlagateljevim in izjavi, da bi 
bilo v interesu tostranske državne polovice, prene
hati s sedanjim razmerjem, če bi se ogerska državna 
polovica ne ozirala na naše opravičene zahteve. 

Zbornični podpredsednik Anton Klein predlaga: 
„ Častita zbornica naj o tej tako važni stvari danes 
še ne sklepa definitivno, temveč naj se zadeva izroči 
odseku v pretres in poročanje v prihodnji seji, ki se 
ima sklicati v najbližjem času". 

Predlagatelj Karol Luckmann poudarja še jeden-
krat koristi jednotnega gospodarskega okoliša, se ne 
more izreči za preložitev razprave, ker je zadeva itak 



vsem natančno znana, in je trdno preverjen, da bi 
se z zopetnim posvetovanjem na nič novega ne prišlo. 

Zbornic, svetnik Vašo Pe t r i č i č zastopa mnenje, 
da bi bilo za pogodbine obravnave koristno, če bi se 
udeleženi trgovci in obrtniki sklicali k enketi. Enketa 
bi, v kolikor pogodba zadeva interese trgovine, obrta 
in prometa, gotovo dosegla sporazumljenje, ki bi bilo 
dobra podlaga za pogodbo. 

Predlagatelj Karol L u c k m a n n je tudi predgo-
vornikovega mnenja in priporoča, da se sprejme 
njegov predlog. 

Podpredsednik Anton Klein umakne svoj pred
log glede preložitve posvetovanja, na kar se predlog 
zborničnega svetnika Karola Luckmanna jednoglasno 
sprejme. 
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